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کواکبیان:
مخالفان همواره 

به دنبال ترور شخصیت  هاشمی بودند
دبیر کل حزب مردم ســالاری در هشتمین سالگرد درگذشت مرحوم آيت الله  
هاشمی نوشــت: »آيت الله هاشمی رفسنجانی سیاســت مداری صبور، شجاع، 
آگاه به مقتضیات زمان و نمــاد يک انقلابیِ واقع بین و مردمی بود.« مصطفی 
کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاری به مناسبت هشتمین سالگرد درگذشت 
مرحــوم آيت الله هاشــمی رفســنجانی در پیامی در شــبکه اجتماعی ايکس 
نوشت: »با گرامیداشت هشــتمین سالگرد زنده ياد آيت الله هاشمی رفسنجانی 
که سیاست مداری صبور، شــجاع، آگاه به مقتضیات زمان و نماد يک انقلابیِ 
واقع بیــن و مردمــی بود، عرض می کنــم هرچند »نا آگاهــان مقدس نما« و 
»حســودان بی پروا« و »مخالفان کینه توز« هرگز تحلیل های جامع و جلوتر از 
زمان و همراهی همیشگی ايشان با خواسته های مردم را هـیچ گاه برنمی تافتند 
و به دنبال ترور شــخصیت وی بودند؛ اما به گفته امام خمینی )ره( : »مردان 

تاريخ تا آخر زنده اند و هاشمی زنده است.«

ویژه

آیت الله نوری همدانی:
امروز حوزه باید به شبهات روز پاسخ مناسب بدهد

آيــت الله نوری همدانی، تخصصی شــدن حوزه را نیاز ضــروری امروز جامعه 
دانســت و اظهار کرد: با پیشــرفت علم و تحول علمی، توقــع دنیا از حوزه و 
روحانیت متفاوت شده است و حوزه بايد با دسته بندی کردن علوم، متخصص 

تربیت کند. امروز حوزه بايد به شبهات روز پاسخ مناسب بدهد.
به گزارش ايلنا، آيت الله نوری همدانی در ديدار آيت الله حســینی بوشــهری 
رئیس جامعه مدرســین حوزه علمیه قم با تأکید بر توجه حوزه به مســائل و 
نیازهای روز جامعه اظهار داشــت: توجه حوزه به نیازهای جامعه و مسائل روز 
ضروری است؛ امروز اولويت نخست طلاب درس و بحث است. يک مدرس، يک 
منبری و حتی يک روحانی سیاسی زمانی می تواند اثرگذار باشد که فقیه باشد 
و در مسائل دينی متخصص شده باشد. آيت الله نوری همدانی، تخصصی شدن 
حوزه را نیاز ضروری امروز جامعه دانست و افزود: با پیشرفت علم و تحول علمی، 
توقع دنیا از حوزه و روحانیت متفاوت شــده است و حوزه بايد با دسته بندی 
کردن علوم، متخصص تربیت کند، همان کاری که امام صادق )علیه الســلام( 
انجام دادند و عده ای را در علم فقه، عده ای را در علم کلام و عده ای را در مناظره 
و پاسخ به شبهات تربیت نمودند. امروز حوزه بايد به شبهات روز پاسخ مناسب 
بدهد. اين مرجع تقلید در ادامه خاطرنشان کرد: اگر در حوزه هم طبقه بندی 
به همین کیفیت شــود و بعد از فراگیری مقدمات، طلبه وارد رشته تخصصی 
شود، هم تکلیف خودش معلوم است که در چه موضوعی متخصص است و هم 

مردم در آن  رشته خاص به اهلش مراجعه می کنند.
وی با تاکید بر اهمیت تبلیغ و پرورش مبلغ اظهار داشــت: بنده معتقدم حتی 
در منبر هم بايد کار کنیم تا يک منبری، دور از سند و بدون مدرک منبر نرود.

آيت الله نوری همدانی با تجلیل از زحمات آيت الله حسینی بوشهری در دوران 
دبیری شورای عالی حوزه های علمیه افزود: حضرتعالی با توجه به جايگاه مهم 
رياست جامعه مدرســین بايد کمک کنید تا ان شاءالله مسئولان حوزه که در 
حال خدمت هستند، نواقص را برطرف نمايند و همه با اخلاص و همبستگی به 
طلاب و جامعه خدمت کنند. وی اظهار کرد: شما هر کجا باشید يک شخصیت 
اثرگذار هستید که الحمدلله در مسئولیت ها هم تا جايی که توانسته ايد خدمت 

کرده ايد و موفق بوده ايد. بنده شما را يک فقیه متعهد و انقلابی می دانم.

مراجع

عطریانفر خطاب به نمایندگان:
قانون احزاب را اصلاح کنید که هر گروه کوچکی 

حزب تشکیل ندهد
عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی گفت: مجلس قانون احزاب را 

اصلاح کند تا هر گروه کوچکی نتواند با حداقل شرايط حزب تشکیل دهد.
محمد عطريانفر، تعدد احزاب بدون داشــتن فعالیت های حزبی را موجب تنزل 
جايگاه احزاب در کشــور دانســت و گفت: قانون اساســی و قانون احزاب نحوه 
تشکیل احزاب را مشخص کرده اند، اما نظام انتخاباتی کشورمان بر ساختار حزبی 
منطبق نیســت. بنابر گزارش مهر، وی ادامه داد: اگر انتخابات مبتنی بر احزاب 
بود، آنها می توانستند با رقابت های منطقی و جلب افکار عمومی قدرت سیاسی و 
اداره کشور را در دست بگیرند، اما وقتی اينطور نیست، روند تأسیس احزاب مسیر 
ديگری را طی خواهد کرد. عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی عنوان 
کرد: وقتی نظام انتخاباتی حزبی نیست، احزاب دچار نوعی آشفتگی و رهاشدگی 
هستند و اين عمده ترين اشکالی است که می توانیم به نحوه تأسیس حزب فعالیت 
احزاب در ايران وارد کنیم. عطريانفر اظهار کرد: اگر قصدی بر اصلاح قانون احزاب 
داشته باشیم بايد از منظر آسیب شناسانه ورود کرده و مشکل را حل کنیم، البته 
نحوه تشکیل احزاب مطابق قانونی که در مجلس تصويب شده است، دارای ضعف 
و خلاهايی است و صرف اينکه گروه اندکی دور هم جمع شوند و با کسب گواهی 
سو پیشینه و يا يک مدرک دانشگاهی امکان تأسیس حزب داشته باشند، کافی 
نیســت. وی ادامه داد: تعیین شروط مناسب تری برای تأسیس احزاب از جمله 
آنکه تعداد قابل توجهی از افراد جامعه مثلًا ۵۰ هزار نفر برای تأسیس يک حزب 
بايد همسو و هم نظر باشند می تواند زمینه ای باشد که گروه های کوچک حزب 
تأسیس نکنند. عطريانفر گفت: اصلاح نظام انتخاباتی منطبق با نظام رقابت های 
حزبی و همچنین اصلاح قانون احزاب در نحوه کســب مجوز تأسیس و فعالیت 

حزبی می تواند آينده بهتری را برای احزاب ايران ترسیم کند.

احزاب

انتقاد منصوری به نبود حق برابر 
در برگزاری تجمعات

رئیس جبهه اصلاحات ايران نسبت به نبود حق برابر در برگزاری تجمعات برای 
همه شهروندان انتقاد کرد. آذر منصوری رئیس جبهه اصلاحات ايران در توئیتی 
نسبت به تجمع بدون مجوز عده ای در مقابل مجلس شورای اسلامی انتقاد کرد. 
آذر منصوری در توئیتی در شبکه ايکس نوشت: »امروز يک تجمع بدون مجوز 
ديگر در تهران برگزار شــد!  اين در حالی است که تا کنون هیچ يک از احزاب 
اصلاح طلب در هیچ موردی موفق به اخذ مجوز تجمع از وزارت کشــور نشده 
اند! ضمن آنکه اگر بنا بر برگزاری تجمع بدون مجوز قانونی است، اين حق بايد 

برای همه شهروندان برابر باشد.«

توهین امیرحسین ثابتی به محمدرضا باهنر
امیرحســین ثابتی نماينده تهران در مجلــس، تويیتی توهین آمیز خطاب به 
محمدرضا باهنر نوشــت. امیرحسین ثابتی نماينده تهران در مجلس در شبکه 
اجتماعــی ايکس و در واکنش به مناظره محمدرضا باهنر و ياســر جبرائیلی 
نوشــت: »ســخنان باهنر در مناظره با جبرائیلی درباره FATF را شنیدم و از 
حجم بی اطلاعی اش حیرت کردم. باورش سخت است که ايشان تصور می کند 
علت باز نشــدن حسابهای بانکی برای ايرانی ها FATF است!  ياد ۵ سال قبل 
افتادم، وقتی علت حمايتش از برجام را پرسیدم و مشخص شد اصلا نمی داند 

در برجام چه نوشته شده.«

انتقاد جواد امام از سکوت نهادهای امنیتی 
درباره تجمع موتوری

ســخنگوی جبهه اصلاحات به تجمع موتوری اخیر درباره قانون عفاف و حجاب 
واکنش نشان داد. جواد امام، سخنگوی جبهه اصلاحات، به تجمع موتوری اخیر 
درباره قانون عفاف و حجاب، در شــبکه اجتماعی ايکس نوشــت: »جناب آقای 
دکتر پزشکیان! ســکوت وزارت کشــور و نهادهای امنیتی و انتظامی در قبال 
تجمعات نیروهای خودســر و راه اندازی کارناوال هــای غیر قانونی، و همچنین 
اقدامات غیرقانونی ديگر از جمله ممانعت از حضور آقای ســیدمحمد خاتمی در 
مراسم افتتاح بیمارستان هاشمی رفسنجانی نشانه ای است از مقابله آشکار با رأی 
مردم و در در درجه بعد، زير ضرب رفتن شــعار وفاق. انتظار اين است جنابعالی 
به عنوان رئیس جمهور، مجری قانون اساســی و رياست شورای عالی امنیت ملی 
در خصوص قانون گريزی های ياد شــده به مردم گزارش دهید و در گام بعد، از 
تکرار آن ها جلوگیری کنید.«اين توئیت با هشتگ رأی مردم منتشر شده است.

سوشیال

نماینده مجلس:
مخالفان رفع فیلتر، خودشان 

اینترنت بدون فیلتر دارند
عضو فراکســیون مســتقلین مجلس می گويد: اکثر آنهايی 
که علیه رفــع فیلتر به خیابان می ريزند، به احتمال قوی از 

اينترنت بدون فیلتر استفاده می کنند. تعجب آور است.
به گزارش خبرآنلاين، بیت الله عبداللهی، عضو فراکســیون 
مستقلین مجلس شورای اسلامی، درباره برگزاری تجمعات 
برای مخالفت با رفع فیلتر و يا ابلاغ قانون عفاف و حجاب آن 
هم بدون مجوز وزارت کشور، گفت: در قانون اساسی گفته 
مخل امنیت و نظام اســلامی باشد. ولی اگر تشخیص داده 
شــود که اينها مخل نظام اسلامی و امنیت نیستند، به نظر 
من چه اشــکالی دارد که برگزار شود. اما اينها راه به جايی 
نمی برند. وقتی فیلتر شــد، هزينه مردم بیشتر شد، سرعت 

اينترنت کمتر شد، لذا مردم با فیلتر مخالف هستند.
وی افزود: اگر امروز به صورت شــفاف از مردم رأی بگیريم، 
به صورت قطعی مشخص می شود که حدود ۸۰، ۹۰ درصد 
مردم با فیلتر مخالف هستند. البته اين ضد دين هم نیست. 
يک وقت هســت کــه خدای نکرده که چنیــن اتفاقی هم 
نمی افتد، مردم با شرع مخالفت می کنند، که آن وقت اين را 
نمی توان به جايی برد چراکه شرع است، نمی توانیم چیزی 
بگويیم. برای مثال الان همه دنیا با اسلام مخالفت کنند، اما 

ما مخالفت نمی کنیم ولی فیلترينگ که شرع نیست.
عبداللهــی همچنین تصريــح کرد: اکثــر آنهايی که علیه 
رفع فیلتر به خیابان می ريزنــد به احتمال قوی از اينترنت 
بدون فیلتر اســتفاده می کنند. تعجب آور است. بسیاری از 
رهبران اين گروه ها از اينترنت بدون فیلتر استفاده می کنند، 
چطور خودشان استفاده می کنند، اما مردم عادی بايد برای 
استفاده هزينه بدهند. ضمن اينکه اين فیلترشکن فروش ها 
چه کسانی هستند؟ به نظرم اين مورد بايد مشخص شود و 

شورای عالی فضای مجازی به اين قضیه خاتمه بدهد.
اين نماينده مجلس شــورای اسلامی اظهار کرد: رهبری هم 
می گويند که فضای مجازی نظارت، کنترل و حکمرانی خوب 
صورت بگیرد که معنی اين فیلتر نیست بلکه هدايت و نظارت 
اســت. در حال حاضر خیلی راحت می توان از شبکه مجازی 
برای ترويج دين، اســلام و افکارمان استفاده کنیم، بنابراين 
وقتی فیلتر شوند، خودمان را از اين فرصت محروم می کنیم. 
الان در روستا ها همه می گويند بايد اينترنت داشته باشیم که 
اکثراً هم تحصیلکرده و دارای مدرک دکترا و فوق لیســانس 
هستند، چه پاسخی به اينها بدهیم؟ من نمی فهمم چرا اين 
کار را می کنند. عبداللهی ادامه داد: به نظرم اينها راه به جايی 
نمی برند و اينها می خواهند به شــورای عالی فضای مجازی 
فشار بیاورند. نکته ديگر اينکه مگر قالیباف چه گفته که شروع 
کردنــد علیه او صحبت کنند. به نظر من مطالبی که بعضی 
دوســتان علیه قالیباف می گويند توهین است. البته من در 
انتخابات از پزشکیان حمايت کردم نه قالیباف، اما اين خوب 
نیســت که يک نماينده، چون بلندگويش باز است بگويد او 
ديکتاتور است و مجلس پادگان است. اين در صورتی است که 
اينجا نمی توان ديکتاتوری کرد و اگر کسی هم بخواهد اين کار 
را کند اينجا نمی تواند انجام دهد. در فضای مجلس و انقلاب 
اسلامی کســی نمی تواند ديکتاتوری کند، اين حرف مفهوم 
ندارد. وی خاطرنشان کرد: لذا برداشتم اين است که جناحی 
برخورد می کنند و به خاطر حمايت کمرنگ قالیباف از دولت 
اين کار را انجام می دهند. يعنی دنبال اين هستند که مجلس 
از دولــت حمايت نکند. در صورتی کــه ما از دولت حمايت 
می کنیم. الان چند ماه است که دولت کار خود را شروع کرده 
اســت؟ به نظر من جهت گیری دولت درست است. من ۳۵ 
سال است که پزشکیان را می شناسم، فرزانه است. دولت چند 
ماه اســت که شروع به کار کرده است، ان شاءالله کار را پیش 
می برد. عبداللهی درباره برخورد های دوگانه با تجمع کنندگان 
يادآور شــد: بله، من هم قبول دارم، برخی مواقع برخورد ها 
دوگانه است به اين ترتیب که به عده ای فرصت می دهند و به 
برخی فرصت نمی دهند، اين اشتباه است و وزارت کشور نبايد 
اين کار را کند. مردم اينها را می بینند اگر قرار اســت عده ای 
تجمع کنند بايد به هر دو طرف میدان و فرصت داد که حرف 
خود را بزنند. قبلًا قرار بود در شهر ها مکان هايی برای برگزاری 
تجمعات مشخص شود که اين کار درستی بود، اما متأسفانه 

در کشور عملی نمی شود.

 انتقاد بیگدلی 
از افزایش 30 درصدی حقوق کارگان

يک عضو کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: اگر بهانه اين 
است که افزايش حقوق کارگران تورم زا است، دادن سبد کالا 
که تورم زا نیست ماهانه ۳ الی ۵ میلیون به کسانی که حقوق 
کارگری می گیرند ســبد کالا بدهند. اينکه فقط بخواهند با 
ايــن ۳۰ درصد افزايش حقوق را انجــام دهند، به نظر من 
افزايش ندهند بهتر است. احمد بیگدلی در گفت وگو با ايلنا، 
درباره افزايش حقوق ۳۰ درصدی کارگران در سال آينده و 
اينکه عنوان می شود اگر بیشتر از اين حقوق ها افزايش پیدا 
کند تورم هم بالا می رود، عنوان کرد: نه اين که بی تاثیر باشد 
اما تاثیرش آنچنان چشــم گیر نیست و اين بهانه برای عدم 
افزايش متناسب حقوق کارگران است. اين عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس شورای اســلامی خاطرنشان کرد: اين که 
گفته می شــود افزايش حقوق بیشتر ســبب افزايش تورم 
می شــود، عیبی ندارد ۳۰ درصد حقوق کارگران را افرايش 
دهند ماهیانه هم يک عدد ثابتی بین ۳ تا ۵ میلیون تومان 
کالای اساسی داده شود؛ اين که باعث تورم نخواهد بود. وی 
تاکید کرد: اگر کالای اساســی داده شــود، اولاً باعث رونق 
تولید خواهد شد. ثانیاً تولید کننده ای که کارگر برايش تولید 
می کند تولیداتش در جامعه بیشتر به فروش می رود و کافرما 
و شرکت ها می توانند با حداقل قیمت اين کالاهای اساسی را 
تهیه کنند و در اختیار کارگران خودشان قرار دهند. بیگدلی 
درباره اين که کف و ســقف حقوق کارگران مشخص است و 
آنچنان تفاوتی با يکديگر ندارند که برخی ها افزايش پلکانی 
حقوق را برای قشر کارگر مطرح می کنند،  اين اظهارنظرها 
برای چیســت، بیان کرد: بهانه اســت. چگونه بگويم؟ کلاه 
سر کارگر گذاشتن است، اصلا شــک نکنید. اين کار کلاه 
گذاشــتن سر کارگر اســت. اين عضو کمیسیون اجتماعی 
درخصوص اينکه آيا ايــن ۳۰ درصد افزايش حقوق کفاف 
زندگی کارگران را می دهد، عنوان کرد: خیر، اگر صددرصد 
هم بخواهید افزايش دهید، کفاف نمی دهد. آيا در سال های 
گذشته حقوق کارگران متناسب با تورم افزايش يافته است؟ 
به آن نقطه رســیده يا خیر؟ نرسیده است. الان کف حقوق 
يک کارگر چقدر است ۷ الی ۸ میلیون تومان حال بیايد صد 
در صد به حقوق شــان اضافه شود؛ ۱۴ میلیون هم دريافت 
کنند، با ايــن ۱۴ میلیون تومان الان نمی شــود زندگی را 
چرخاند. بیگدلی تاکید کــرد: به نظر من افزايش حقوق را 
بايد حداقل متناسب با تورم به صورت نقدی در نظر گرفت 
و ســبد کالای اساســی را هم به کارگران ارائه کنند تا يک 
گوشه ای از مشکلات کارگران هم کمتر شود، اگر اين اتفاق 
نیفتد خودشان بايد پاســخگو باشند. وی درباره اين که آيا 
مجلس می تواند از ابزارهای نظارتی خود برای افزايش حقوق 
کارگران استفاده کند، گفت: مجلس حتما تاثیر دارد، مجلس 
بی شک اول در کنار کارگران، دوم در کنار کارفرمايان و سوم 
در کنار منافع وزارتخانه خواهد بود ولی اگر بحث سبد کالا 

جا بیفتد، اين گونه تولید هم رونق خواهد گرفت.

مجلس

یک فعال سیاســی اصــاح طلب با 
اشــاره به ممانعت از حضور به ســید 
محمد خاتمی برای شــرکت در مراسم 
رفسنجانی  آیت الله هاشمی  بزرگداشت 
گفت: این نوع شــیوه ها و رفتارها قادر 
به سمت  را  که فضای کشــور  نیست 
وفاق ببر. دولت باید این را از حاکمیت 
بخواهد که با توجــه به توافق عمومی 
نسبت به رســیدن به این راهبرد که 
وفاق تنها نسخه قابل دسترس برای حل 
مشکات برای ایران امروز است، نسبت 
به نیروهای گریز از مرکز اقدام جدی را 

انجام دهد.
زهرا نژادبهرام فعال سیاسی اصلاح طلب در 
گفت وگو با ايلنا، در واکنــش به عدم اجازه 
ورود به محمــد خاتمی به مراســم افتتاح 
رفسنجانی  الله هاشــمی  آيت  بیمارســتان 
علیرغم دعوت خانواده هاشمی از وی گفت: به 
نظر می رسد که حاکمیت به يک جمع بندی 
رسیده است که بايد رويکرد و الگوی وفاق در 
جامعه نهادينه شــود و با توجه به مشکلات 
انباشته شده ای که در کشــور وجود دارد و 
تحولاتی که در منطقه و ســطح بین الملل 
ايجاد شده است، رويکرد انتخابی حاکمیت 
به صورت کلان برای اينکه به انسجام برسد 
و اين را به عنوان گامی برای حل مسائل در 
نظر گرفته باشــد،  وفاق است و خروجی آن 

هم آقای پزشکیان است.
وی ادامــه داد: آقای پزشــکیان که ابتدا رد 
صلاحیت شد و مجددا تايید شد و بعد وارد 
عرصه انتخاباتی شــد، با اقبال نسبی مردم 
مواجه شــد ايــن اقبال کامل نبــود چراکه 
حدود ۵۰ درصد از مردم در انتخابات شرکت 
نکردند، اما به میزانی که در انتخابات شرکت 
کرده اند توانست يک نســبت کافی را برای 

دسترســی به قدرت رياســت جمهوری به 
دست بیاورد. بنابراين در واقع می توان گفت 
که حاکمیت به اين نقشــه راه رسیده است 
که وفاق کلید حل مســائل کشور است. اما 
اينکــه آيا ايــن رويکرد حاکمیــت به همه 
نهادها تسری پیدا کرده است و در واقع همه 
صاحبان قدرت و کسانی که در سطح کشور 
دارای قدرت هســتند هم همین رويکرد را 

دارند، بايد بگويم نه اينطور نبوده است.
اين فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: البته 
انتظــار می رفت در طول ســه الی چهار ماه 
گذشته و يا حداقل از زمانی که رئیس جمهور 
فقید بر اثر حادثــه از دنیا رفتند تا به امروز 
بــا توجه بــه انتخاب گزينه وفاق از ســوی 
حاکمیت نهادهای وابســته بــه بخش های 
مختلف قدرت توانســته باشــند خودشان 
را بــا ايــن رويکــرد و نقشــه راه و راهبرد 
نزديک کنند، امــا در واقع اتفاقی که در روز 
پنجشــنبه روی داد و از حضور آقای خاتمی 
در نشست بزرگداشــت رئیس جمهور فقید 
رفســنجانی خودداری  آقای هاشمی  جناب 
شــد، نشــان دهنده اين اســت که در واقع 
ســامانه های قدرت و يا نهادهــای قدرت و 
نخبــگان قدرت هنــوز در بخش های ديگر 
نتوانســته اند با اين حلقه وفاق که حاکمیت 
به صورت کلان مورد توجه قرار داده و دولت 
هم برآيند آن اســت، به ايــن جمع بندی 
برسند. نژادبهرام تصريح کرد: به همین دلیل 
با تصمیمات گريز از مرکزی که می گیرند در 
واقع اتفاقاتــی مانند عدم اجازه حضور آقای 
خاتمی در نشست بزرگداشت آقای هاشمی 
رفسنجانی را مشاهده می کنیم. در مجموع 
به نظر می رسد اين شــیوه ها و رفتارها قادر 
نیست فضای کشــور را به سمت وفاق ببرد.  
وی افزود: اگر وفاق را سه بخش ببینیم؛ يک 

بخــش  آن وفــاق در درون حاکمیت و يک 
بخش ديگر وفــاق در درون دولت به عنوان 
قوه مجريه و حاکمیت و يک بخش ديگر هم 
وفاق به عنوان دولت و مردم اســت. اگر اين 
ســه وجه را به عنوان سه وجه يک مثلث در 
نظر بگیريم، به نظر می رسد که در بخشی از 
وجه ها پیشرفت وجود داشته اما در بخشی از 
وجه ها در واقع پیشرفت وجود نداشته است 
بــه ويژه در حوزه وفاق بین دولت و مردم ما 
نتوانسته ايم وفاق کامل ايجاد کنیم. در درون 

حاکمیت هم وفاق کامل ايجاد نشده است.
وی ادامه داد: اگرچه ســاختار سیاســی در 
کشــور ما يک ســاختار متمرکز است، اما 
نیروهــای گريز از مرکز همچنــان فعالیت 
می کننــد و با اقدامی که در روز پنجشــنبه 
گذشــته انجام دادنــد لازم اســت که هم 
حاکمیــت و هم دولت به ايــن دو وجه نگاه 
کنند. حاکمیت بايــد درون خود آن مرحله 
از وفاق را در مجموعه های وابســته به خود 
نهادينــه کند و از حضــور نیروهای گريز از 
مرکزی که با اين ادبیات و راهبرد و رويکرد 
همراه نیستند، جلوگیری کند. از سوی ديگر 
هم دولت تلاش کند تا بتواند وفاق با مردم را 
جايگزين و نهادينه کند؛ چرا که وفاق با مردم 
هنوز در فضای مه آلود ســیر می کند و اين 
نه به نفع دولت اســت و نه به نفع حاکمیت. 
دولت در اينجا حلقه واسط بین حاکمیت و 
مردم اســت. اين فعال سیاسی اصلاح طلب 
خاطرنشان کرد: اگر دولت بتواند ظرفیت های 
لازم را بــرای وفــاق در درون جامعه و خود 
ايجاد کند، قادر اســت بســترهای زيادی را 
برای آينده روشن برای ايران فراهم کند در 
اين شرايط مسائل خرد به نفع دولت نیست 
و دولت بايد اين را از حاکمیت بخواهد که با 
توجه به توافق عمومی نسبت به رسیدن به 

اين راهبرد که وفاق تنها نسخه قابل دسترس 
برای حل مشــکلات برای ايران امروز است، 
نسبت به نیروهای گريز از مرکز اقدام جدی 

را انجام دهد.
نژاد بهرام با تاکید بر اينکه عدم حضور آقای 
خاتمی بعــد از تحولاتی که بعد از انتخابات 
اخیر به وقوع پیوست قابل پیش بینی نبود، 
افــزود: انتظار چنین اتفاقــی هم نمی رفت 
چراکه آقــای خاتمــی در جاهای مختلفی 
حضور پیدا کرده بودنــد. اينکه به يکباره از 
حضور ايشــان جلوگیری شود خیلی معنای 
روشــنی را منتقل نمی کند چرا که پیش از 
اين ايشان در جاهای مختلف حضور داشتند. 
آقای خاتمی يک جريان فکری را نمايندگی 
می کنند و دو دوره رئیس جمهور اين کشور 
بوده اند سال ها بر اين کشور مديريت کرده اند 
و در واقع خیلی عجیب و غريب اســت. من 
مطمئنــم که حاکمیــت روی اين قضیه به 
توافق رسیده است اما نیروهای گريز از مرکز 
و صاحب قدرت همچنان می توانند اتفاقات 
عجیبی را مانند روز پنجشــنبه گذشته رقم 
بزنند. نژادبهرام در پاسخ به اين سوال که اين 
رويکردها چه تبعاتی منفــی را می تواند در 
روند ايجاد وفاق بین مردم و حاکمیت داشته 
باشد، گفت: اين موضوع هزينه زا است. دولت 
هنوز نتوانسته  وفاق با مردم را تسهیل گری 
کند. ۵۰ درصد مردم در انتخابات گذشــته 
شرکت نکرده اند گروهی هم که در انتخابات 
شــرکت کرده اند منتظرند نشانه های وفاق 
را ببینند و نشــانه های وفاق بســیار قطره 
چکانی به سمت مردم حرکت می کند يعنی 
خواسته های مردم به صورت قطره چکانی به 
ســمت آنها حرکت می کند.وی افزود:  آقای 
خاتمی شخصیت برجسته ای در اين کشور 
هستند و دو دوره رياست جمهوری را در اين 
کشور برعهده داشــتند و سال ها وزير ارشاد 
بودند و يک شــخصیت فرهنگی، سیاسی و 
اجتماعی هســتند و شخصیتی هستند که 
علاقه مندان و طرفداران خودشــان را دارند 
گذشــته از اين نگاهی که بــه آقای خاتمی 
صورت می گیرد يک فیدبک در درون جامعه 
دارد و نشــان می دهد که در واقع حاکمیت 
اگرچه در حوزه کلان به مقوله وفاق رسیده 
است و وفاق را مورد پذيرش قرار داده است 
و خروجی آن آقای پزشــکیان است، اما در 
لايه های مختلف اين موضوع نهادينه نشده 
اســت. انتظار جامعه از آقای پزشکیان اين 
است که اين موضوع را به روشنی از حاکمیت 
بخواهد و نیروهــای گريز از مرکز را در کنار 
خود نگه دارد و با گفتمان وفاق همراهی کند. 
اگر چه اين اتفاق اثر ســوء داشــته است اما 
آقای پزشکیان در عین حال می تواند در رفع 
ابرهای مه آلودی که در مقوله وفاق نسبت به 
دولت و مردم و حاکمیت و مردم وجود دارد 
اقدامات جدی را انجام دهد و خواســته های 

مردم را در واقع مرتفع کند.

غامحســین کرباسچی دبیرکل سابق 
حزب کارگزاران سازندگی گفت: تعداد 
اما نمی توانند  احزاب بسیار زیاد است 

هیچ کاری انجام دهند.
غلامحسین کرباسچی دبیرکل سابق حزب 
کارگزاران سازندگی در رابطه با آثار تعدد و 
تکثر احزاب در ايران و انفعال برخی از آنها 
گفت: حاکمیت، احزاب را جدی نمی گیرد، 
حضور آنها به نوعی فُرمالیته است که مردم 
هم آنهــا را جدی نمی گیرنــد و قوانین به 
نحوی اســت که هیچ حزبی نمی تواند آرای 
جمعیت کثیری از جامعه را در انتخابات به 

دست آورد.
به گزارش مهر، وی ادامه داد: ساختار قانونی 
کشور در مورد احزاب به نحوی تنظیم نشده 
اســت که آنها خاصیت داشــته باشند و بر 
اســاس کارايی که بايد داشته باشند، مردم 
عضو احزاب شوند و بتوانند نقش جدی در 
تعیین خطوط حکمرانی از طريق شوراهای 

شهر، مجلس و رياست جمهوری پیدا کنند.
اين سیاســتمدار ايرانی با يــادآوری اينکه 
مهم ترين حزب کشور پس از پیروزی انقلاب 
که حزب جمهوری اسلامی بود، منحل شد، 
ادامه داد: به هر شــکل ســاختار به نحوی 
نیســت که احزاب بتوانند قدرتی داشــته 
باشــند و بر همین مبنا تعداد احزاب بسیار 
زياد اســت، اما نمی توانند هیچ کاری انجام 
دهند. کرباســچی در پاسخ به اين پرسشی 
که آيا اصلاح قانون احزاب راهکار مناســبی 
برای ارتقای جايگاه احزاب در کشور است؟ 
بیان کرد: اگر قانون احزاب اصلاح شــود و 
حکومت نســبت به احزاب ملاحظه داشته 
باشــد به نحوی که حکومت ما حزبی شود 
و احزاب نقش اساسی در اداره کشور داشت 
باشــند، آن زمان بايد مســئولیت عملکرد 
خود را نیز بپذيرد و اگر اشــکالاتی در کار 
داشتند مسئولیت بر عهده آنها است نه کل 
حاکمیت؛ اين طور مردم اگر از حزبی راضی 

نبودنــد آن را تغییر می دهنــد و به حزب 
ديگری گرايش پیدا می کنند.

وی با بیان اينکه حزب ســپری برای اداره 
کشور است، خاطرنشــان کرد: وقتی حزبی 
نقش اساسی در کشور داشته باشد، عملکرد 
آن به خود همان حزب مربوط می شود. اما 
اگر حزب نباشــد و همه امــور به حکومت 
مرتبط شــود، اين طور هر چیزی که گران 
می شــود بر عهده حکومت است و مشکل 
مردم با اصل حکومت پیــش می آيد و اگر 
اداره امور صرفاً بر عهده احزاب باشــد مانند 
ديگــر کشــورهای دنیا، مــردم در صورت 
نارضايتی، نســبت به انتخاب حزب خود در 

انتخابات تجديد نظر می کنند.
دبیرکل ســابق حزب کارگزاران سازندگی 
در بخشی از ســخنانش با اشاره به جلسات 
رئیــس جمهور بــا احزاب و تشــکل های 
مختلف، عنــوان کرد: آقای پزشــکیان در 
حد خــودش با احزاب جلســه می گذارد و 

اين خیلی خوب اســت، ما می دانیم رئیس 
جمهور چقدر می تواند نقش داشــته باشد. 
احزاب در مقام مشــورت نظر خود را اعلام 
می کنند، متأسفانه گاهی اين جلسات صرفاً 
به اين منتهی می شود که احزاب گله کنند 
که چرا از حزب ما در استانداران مديران کم 

منصوب شده است.
کرباســچی تصريح کرد: حالا شرايط طوری 
اســت که هر کســی که در انتخابات پیروز 
می شــود می گويد وابســته به هیچ حزبی 
نیست، اين يعنی می گويد که خط و مشی 
ندارد و يا اســتراتژی برای اداره کشور ندارد 
و يا بــه هیچ نوع از مدل هــای اقتصادی و 

فرهنگی معتقد نیست.
وی افزود: اگر قرار باشــد احزاب نقشی در 
اداره کشــور داشته باشــند تنها با جلسات 
رئیس جمهور محقق نمی شــود و کل نظام 
و حکومــت بايد اين را بپذيرد که اداره امور 

توسط احزاب صورت گیرد.

موافقان  بــه  اشــاره  با  فیروزآبادی 
از هواداران  فیلترینگ گفت: برخــی 
بسته شدن پلتفرم ها نیز این دیدگاه را 
داشتند که پلتفرم های داخلی را به یک 
سطح از ضریب نفوذ اجتماعی برسانیم.
ســید ابوالحســن فیروزآبادی، دبیر سابق 
شورايعالی فضای مجازی در گفت و گويی، 
با بیان اينکه يکی از بزرگترين اتفاقات در آن 
دوره ای که من مسئولیت داشتم، فیلترينگ 
نبــوده و کارهای بزرگ و نهادســازی های 
موثری در کشــور صورت گرفت، بیان کرد: 
در حوزه شــبکه ملی اطلاعــات و تعیین و 
تکلیف بســیاری از ماموريت ها و تقســیم 
کارها، در دوره ما اين اتفاقات افتاده اســت 
اما هیچ کدام از سايت ها يا پلتفرم های فیلتر 
شــده با مصوبه شورای عالی فضای مجازی 
نبوده است. شــورايعالی فضای مجازی در 
تلاش بوده تا اين کار سازمان داشته باشد و 
بر اساس يک صلاحیت ها و شرايطی صورت 

بگیرد.
بنابــر گزارش آخرين خبــر، وی ادامه داد: 
به طور مثال، در شــورايعالی فضای مجازی 
تلاش کرديم تا از انجام شکايت يا درخواست 
از يک پلفترم بــه صورت فردی، جلوگیری 

کنیم و يک امر ملی تلقی شود. فیلترهايی 
هم که صورت گرفته، بیشتر زايیده شرايط 
امنیتی و اجتماعی کشور بود که اتخاذ شد. 
اين حادثه که صورت گرفت، قطع اينترنت و 
فیلترينگ پلتفرم ها به صورت موقت بود اما 
يک مقداری فراموش شد که بايد باز شوند. 
يا اگر موانع مرتفع شد، استفاده مجدد از آن 

در اختیار قرار بگیرد.
فیروزآبادی با اشــاره به موافقان فیلترينگ 
گفــت: برخــی از هواداران بســته شــدن 
پلتفرم ها نیــز اين ديدگاه را داشــتند که 
پلتفرم هــای داخلــی را به يک ســطح از 
ضريب نفوذ اجتماعی برســانیم. الحمدالله 
الان پلتفرم هــای ايرانی خوبــی داريم که 
مورد استفاده قرار گرفته و جايگاه خودشان 
را پیدا کردند. قشــر جوان از روبیکا بیشتر 
اســتفاده می کند. افرادی که دارای کسب 
و کار هســتند از بله اســتفاده می کنند و 
پلتفرمی هم داريم که مورد اســتفاده افراد 

مذهبی است. 
وی افزود: من فکر می کنم به يک ســطح از 
پايداری رسیده ايم که اگر بخواهیم برخی 
از پلتفرم ها را باز کنیم، نگران نباشــیم که 
حالت انحصاری در کشــور داشته باشند و 

شــئونات و مقدرات کشور را بتوانند رعايت 
کنند. دبیر سابق شورايعالی فضای مجازی 
درباره رفــع فیلترينگ دو پلتفرم واتس آپ 
و گــوگل پلی گفــت: مطالعاتــی در يک 
مجموعه در شــورايعالی فضــای مجازی با 
همــکاری وزارت ارتباطــات صورت گرفته 
بود و انتخابات درســتی هــم بود. باز بودن 
گوگل پلی به بخشــی از سالم سازی فنی 
کشور کمک می کند و باعث افزايش کیفیت 

اينترنت خواهد شــد.  واتس آپ يک پلتفرم 
ارتباطاتی اســت که مردم بــه عنوان يک 

قابلیت از آن می توانند استفاده کنند.
وی با اشاره به مصاحبه خود با خبرآنلاين، 
درباره اينکه واتس آپ و گوگل پلی شرطی 
را نپذيرفته اند، گفت: ديگران هم از مقامات 
رســمی گفتند که شــروطی در کار نبوده 
اســت. تا به آنجايی که بنــده اطلاع دارم، 

شرط و شروطی نبوده است.

زهرا نژادبهرام:

دولت هنوز نتوانسته وفاق با مردم را تسهیلگری کند
حاکمیت نسبت به نیروهای گریز از مرکز اقدام جدی انجام دهد

گلایه کرباسچی از احزاب:

تعدادشان زیاد است، اما نمی توانند هیچ کاری انجام دهند

فیروزآبادی: 

فیلترینگ با مجوز شورای عالی فضای مجازی نبوده است




